
Benvolguts i benvolgudes, companys, amics, professors, pares i altres acompanyants 
 
No ho semblava, però aquest dia ha arribat. Fa quatre anys començàvem la carrera i ja ens graduem. 
Des que em digueren de fer el parlament, vaig pensar en totes les coses que he viscut, i he arribat a 
la conclusió que Comunicació Audiovisual pot ser una de les carreres més divertides que hi ha. 
 
Proposo fer un símil de la nostra carrera amb una gimcana. D’entrada, ens hi vam apuntar perquè ens 
agradava el món de la comunicació o perquè no sabíem ben bé què fer o on ens ficàvem. Llavors, el 
pas següent era conèixer gent i poder relacionar-se amb els altres, perquè com a totes les gimcanes 
hi ha proves, hi ha obstacles... i, per tant, si es fa amb gent, millor. I quina gent hem conegut! Hi ha 
amics de la Universitat que són per a tota la vida. 
 
Aleshores és quan es presenten les diferents proves: veure una cinquantena de pel·lícules, en blanc i 
negre, en color, mudes, sonores, de tres hores... però ara coneixem Griffith i El naixement d’una 
nació, o el veritable significat d’algunes pel·lícules tan innocents a simple vista, com 2001: Una 
odissea de l’espai. Tampoc no cauran en l’oblit personatges com Antonio Damasio, present a tots els 
powerpoints del professor Joan Ferrés, artistes com Malèvitx i hem après la desimboltura que cal tenir 
per ser un productor com Paco Poch, un guionista com Piti Español o un apassionat de la música en 
el cinema com Conrado Xalabarder. Seria una llista molt llarga i tenim poc temps. 
 
Però tot això és la teoria. Com a tota gimcana, hi ha proves físiques i fins i tot et toca disfressar-te. En 
els tallers de plató ens hem pogut sentir com a realitzadors, regidors o, fins i tot, tituladors. Al seu 
torn, molts ens hem convertit en estrelles per un dia, en personatges de les sèries més actuals, en 
concursants d’un reality show o en col·laboradors d’una tertúlia, entre d’altres. En les pràctiques de 
cinema hem estat els directors de les nostres pròpies peces, que van començar amb tres faristols i 
han acabat sent curtmetratges amb cara i ulls. 
 
D’altra banda, de vegades no hem hagut de donar la cara. Darrere dels micròfons hem posat veu als 
nostres programes de ràdio, magazins, ficcions o ràdio-fórmules. 
 
I per últim, no hem d’oblidar els moments que hem passat a la cafeteria. Vulguis o no, és una altra 
prova més de la gimcana, en què s’agafaven forces per a la classe següent o per decidir-te a no 
entrar-hi. I el pas irremeiable per la biblioteca sí que era una prova d’obstacles: trobar una pel·lícula 
era un infern. Si no estava al prestatge ni estava agafada, podia estar amagada, als carros, al 
magatzem del soterrani; tota una incògnita. 
 
No em digueu que no ha estat divertit el nostre pas per la facultat. Explicat així sembla més un acudit 
que una carrera universitària. Ens ha passat a tots que quan els nostres amics i la família 
s’assabentaven del que estàvem fent a la universitat volien fer el mateix, perquè això era vida. El 
secret rau en el fet que hem tingut uns bons professors que ens han ensenyat a saber comunicar, i 
per això no explicarem la quantitat d’apunts que havíem d’estudiar, les lectures que havíem 
d’analitzar o els treballs feixucs pels quals hem hagut de passar. Sinó que us n’hem dit sempre la part 
més atractiva. I aquí ha estat el problema per a les nostres famílies. Quantes vegades hem sentit allò 
de: “I quan acabis, què faràs?, i tot això per a què et serveix?”. Tots veuen la televisió, van al cinema, 
llegeixen els diaris, escolten la ràdio, entren a Internet però justament no troben raó de ser a la nostra 
carrera. Encara que, com que ens han aguantat durant quatre anys, els perdonarem això i, fins i tot, 
els donem les gràcies. 
 
Avui s’ha acabat aquesta gimcana i ens enfrontem a un món laboral realment complicat. La situació 
econòmica i professional en què ens trobem no ens facilita pas les coses però tenim fe que tot el que 
hem après en aquesta institució ens servirà. Paulo Coelho diu en un llibre que un vaixell està més 
segur quan és al port però no va ser per a això que els vaixells van ser construïts. Amb la qual cosa, 
us animo a lluitar per aconseguir els vostres desitjos, a lluitar perquè els nostres mitjans de 
comunicació tinguin una qualitat i no s’omplin de pseudoprofessionals, que tinguem un criteri, i amb la 
il·lusió de ser gent jove enfrontem tots els reptes que la vida ens presenti.  
 
Enhorabona a tots i moltíssima sort en el vostre futur. 
Moltes gràcies. 


